
ЧОРНОБИЛЬСЬКА АЕС: ВЧОРА, 
СЬОГОДНІ... А ЗАВТРА?

БЕЗПЕКА ВИРІШУЄ ВСЕ

Першим із співрозмов
ників був ПАВЛОВСЬ- 
КИИ Михайло Антоно
вич, голова Комісії В ер
ховної Ради України з 
питань ядерної політики 
та ядерної безпеки, віце- 
президент А кадемії тех
нологічних наук України.

Кор.: — Михайле Ан
тоновичу, чи будуть зм і
ни в роботі вашої комі
сії?

Павловський: — Істот
на відмінність від роботи 
наших попередників по- 
лягатиме в тому, що н а
ша комісія буде активно 
брати участь у форму
ванні державної політики 
в галузі атомної енерге
тики і використанні на
ших ядерних запасів. Б і 
льше того, ми маємо сфо
рмувати поле законів, які 
б гарантували безпеку 
роботи атомної енергети
ки, визначити ї ї  концеп
цію, активізувати її  роз
виток, аби сказати — що 
закривати, коли закрива
ти і як при цьому забез
печити електроенергією 
Україну. Тому на сьогод
ні ми не можемо однозна
чно сказати, чи будемо 
накладати мораторій, чи 
будемо розширювати нап
рями розвитку галузі.

Спершу ми повинні до
сконально вивчити всі мо
жливості, переваги атом
них електростанцій в У к
раїні та світовий досвід 
по забезпеченню їх надій
ної роботи.

— А яким чином, Ми- 
хайле Антоновичу, позна
чаться ці зміни на робо
ті, житті працівників ста
нцій?

— Наша по літика як
раз і буде полягати в то
му, щоб вирішуючи про
блеми енергозабезпечення 
ми повинні думати, у пе
ршу чергу, про долі лю 
дей. Так, якщо буде за 
криватися в майбутньому 
якийсь блок Чорнобиль
ської станції, то ми по
винні заздалегідь вказати

Нещодавно на Чорнобильській А Е С  відбулося чер
гове засідання Комісії Верховної Ради України з пи
тань ядерної політики та ядерної безпеки, яка розгля
нула проблеми безпеки атомних станцій України.

У роботі комісії взяли участь представники Академії 
наук, Держатомнагляду, Держкоматома України, ди
ректори атомних станцій і підприємств атомної про
мисловості. Було відзначено позитивні тенденції щодо 
підвищення безпеки атомних станцій України, включа
ючи Ч А ЕС. Також говорилось про стримуючі фактори 
в підвищенні ядерної безпеки, а саме — відсутність 
закону про використання атомної енергії, брак необ
хідних коштів внаслідок заборгованості споживачів 
електроенергії атомним станціям.

Гості зустрілися з працівниками Чорнобильської 
А ЕС , мешканцями міста Славутича. У ході цього візиту 
кореспондент «ВЧ» взяв інтерв'ю в учасників засі
дання.

На фото: голова Комісії ВР України з питань ядерної 
політики та ядерної безпеки Михайло ПАВЛОВСЬКИЙ.

на інший, де він відкри
вається, або які робочі 
місця будуть надані саме 
вивільненим працівникам. 
Атомна енергетика в ц і
лому по Україні — це 
близько мільйона робо
чих місць. І ми будемо 
думати і турбуватись про 
людей, про тих фахівців, 
виробників енергії, що 
дає нам світло і тепло. 
Ось чому пропозиції з а 
хідних партнерів закрити 
один блок, а вони нам 
відкриють новий, щоб ко
мпенсувати обсяг елект
роенергії — нам не під
ходить, тому що, ще раз 
повторюю, нам треба з а 
безпечити робочими міс
цями вивільнених людей.

УМАНЕЦЬ Михайло 
Пантелійович, голова Д е
ржавного комітету У краї
ни з використання яд ер
ної енергії.

Кор.: — Михайле Пан- 
телійовичу, ми з Вами і 
члени Комісії Верховної 
Ради України з питань 
ядерної політики та ядер
ної безпеки знаходимося 
зараз у центральному ре- 
акторному залі. Як Ви 
вважаєте, що привело са

ме сюди гостей станції?
Уманець: — Гадаю, що 

членів цієї комісії приве
ло сюди бажання «кращ е 
один раз побачити, ніж 
сто разів почути», і осо
бливо прочитати. Бо в нас 
іноді такого начитаєшся, 
що потім можна наробити 
всіляких висновків. Я б 
просив Вас підтвердити, 
що, скажімо, я як голова 
Д ерж комітету і директор 
станції Парашин Сергій 
Костянтинович, ми нічого 
сьогодні комісії не нав’я 
зуємо. Ми дуже сподіва
ємось, що в ц ієї комісії 
все ж таки переможе тве
резість мислення і р е 
альність оцінок.

— У такому разі, як 
Ви оцінюєте роботу по
переднього складу Комі
сії з чорнобильських пи
тань?

— На мій погляд, во
на нам заваж ала працю
вати!. Саме грунтовно 
працювати заваж ала та 
комісія. Дуже багато сил 
було покладено спеціалі
стами для того, щоб реа
лізувати спробу у чомусь 
переконати комісію. Та 
зрештою ми зрозуміли,

що переконати її  ні в чо
му не можливо і ми об
лишили цю невдячну 
працю.

— А чого ще Ви очі
куєте під роботи нової 
комісії?

— Тверезого закону. 
Щоб з допомогою комісії 
увійти до Міжнародної 
ядерної хартії, тобто . під
писання усіх конвенцій, 
які на сьогодні існують. 
Це і конвенція по ядер
ній відповідальності, це і 
нова конвенція, яка буде 
підписуватись у вересні

  цього року у Відні, з 
ядерної безпеки, і саме з 
безпеки діючих реакто
рів. І коли буде внутріш 
нє законодавство, то мій 
зможемо на його підставі 
приєднуватись до цих 
міжнародних документів. 
ІІе  ширше відкриє нам 
двері для вивчення дос
віду на Заході і для одер
жання допомоги. От. ска
жімо, без підписання ко
нвенції про ядерну від
повідальність дуже бага
то організацій, а особли
во приватні фірми, не хо
чуть з нами працювати з 
конкретних проблем сьо
годення. Тож ми сподіва
ємося, що нова комісія 
виконає безпосереднє своє 
призначення комісії з 
ядерної політики та ядер
ної безпеки.

УСАТЕНКО Володимир 
Іванович, головний кон
сультант Комісії Верхов
ної Ради України з пи
тань Чорнобильської ка- 
тастрофи.

Кор.: — Володимире
Івановичу, раніше Ви бу
ли головою підкомісії з 
питань Чорнобильської 
катастрофи. Зараз ство
рено нову комісію, що 
займається ядерною полі
тикою і ядерною безпе
кою. Яку «спадщину» за
лишила, на Вашу думку, 
попередня комісія?

Усатенко: Ця озна- 
йомлювальна поїздка на 
Чорнобильську станцію 
представників нової ко
м ісії не означає, що вони 
розпочнуть свою роботу 
«з нуля», бо практично 
секретаріат ц ієї комісії 
складається з колишніх- 
наших працівників, які 
увійш ли до неї консуль
тантами. Я ж  професійно 
займався цими питаннями
— тобто ядерного регу
лювання, ядерної безпе
ки, ядерної енергетики— 
в попередній Чорнобиль
ській комісії. І, вважаю, 
передача того досвіду, 
може, не дуже великого, 
але до якого ще довго 
йти новій комісії, — це є 
моє основне завдання.

— А які функції за
лишились за комісією з 
питань Чорнобильської 
катастрофи?

(Закінчення на 2 стр.)
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— Багато, а саме: фун
кції контролю за станом 
об’єкта «Укриття», конт
роль за станом 30-км зо
ни, соціальні питання 
працівників ЧАЕС тощо. 
Склалося так, що соці
альні проблеми превалю 
ють зараз над технічн'и- 
ми. І сьогоднішня поїзд
ка в м. Славутич повинна 
багато що висвітлити сто
совно морального клімату 
і соціально-психологічно
го стану мешканців міста 
енергетиків. Бо ще неда
вно Чорнобильська АЕС 
виводилась з експлуата
ції, а тепер вона залиш а
ється в роботі на невиз- 
начений термін. Водно
час знову ведуться пере
говори з Європейським 
Співтовариством про за 
криття ЧАЕС і скільки

ло. Ми сподівались свого 
часу, що ця галузь буде 
розвиватись у структурі 
Міненерго, тобто якщо 
вона буде мати прямий 
зв ’язок із збутом елект
роенергії, матиме відно
шення до маркетингу, то 
діятимуть якісь економіч
ні важелі, що визначать 
чи розвиватись атомній 
енергетиці, чи ні. Зараз 
як в Росії, так і в У краї
ні ринку енергії не ство
рено. Все залежить не 
від економічних важелів, 
а від зв ’язків з конкрет
ною впливовою особою в 
державі, з дозволу якої 
приймаються рішення. 
Сьогодні практично йде 
зміна керівництва У краї
ною. І треба знаходити 
нових партнерів по полі
тичній грі, орієнтуватись 
на стабільне економічне 
вирішення ц ієї проблеми.

ПАРАШИН Сергій Ко
стянтинович, директор
Чорнобильської АЕС:

— Відвідання Комісією 
Верховної Ради України 
Чорнобильської АЕС — 
це дуже важливий мо
мент. Ми доповідали тут 
про свою роботу з підви
щення безпеки, оскільки 
немає головнішого зав
дання для нас, ніж вдос
коналення безпеки наших 
реакторів.

Ми вважаємо, що р і
вень безпеки сьогодні не 
зовсім достатній. З  цим 
погодились міжнародні ек
сперти і ми з ними ді
йшли головного висновку, 
що немає жодних причин 
для негайного закриття 
Чорнобильської станції. 
Є лише підстави для не
гайного вкладання кош
тів, цілком реальних і не 
дуже значних, для того.і 
щоб цю безпеку підви
щувати.

Валерій КУЗЕНКОВ.
Фото автора.

На фото: генеральний директор Ч А ЕС  Сергій П А- 
РАШ ИН і голова Держкоматома Михайло УМ АНЕЦЬ.

БЕЗПЕКА   ВИРІШУЄ  ВСЕ

На фото: Володимир
УСАТЕН КО .

це коштуватиме. Питання 
дуже складні. Бо якщо ці 
кошти підуть не на соці
альні потреби, а на від
новлення атомної станції, 
то який це буде мати 
вплив на соціальні проб
леми?

— Чого Ви очікуєте 
від роботи цієї комісії?

— Оптимізму дуже м а

I це значно спростило б 
всі питання, які виника
ють і з точки зору безпе
ки, і з точки зору від

шкодування збитків, і з 
точки зору соціального 
захисту працівників стан
ції.


